
اين روزها پرونده فس�اد در پتروشيمي، مقابل 
ميز دادگاه به رياس�ت قاضي مس�عودي مقام 
ق�رار دارد؛ پرونده اي ك�ه مربوط ب�ه اتهامات 
متهمان بين س�ال هاي ۸۹ تا ۹۲بوده اس�ت و 
گفته مي شود  رسيدگي به اين پرونده در مرحله 
دادس�را بيش از پنج س�ال به طول انجاميده و 
14 متهم اين پرونده نيز مديران ش�ركت هايي 
هس�تند كه در بخش اول از خريداران خارجي 
مبالغ كلان به نفع خود دريافت و در بخش دوم 
به بهانه دور زدن تحريم ها ش�ركت هايي را در 
خارج از كشور تأس�يس مي كردند و پول آن را 
به حس�اب خود انتقال مي دادن�د. هر چند كه 
اين روزها اي�ن پرونده را به اخت�لاس 1۰۰هزار 
ميلياردي هم معرفي مي كنند، اما قاضي پرونده 
با اعلام رقم دقيق اخ�لال در نظام اقتصادي به 
ميزان ۶ميليارد و ۶۵۶ميليون يورو، اين رقم را 
منفعت شخصي نمي داند. در دادگاه روزگذشته 
پاي كاسبان تحريم هم به ميان آمد. خانمي به 
نام »مرجان شيخ الاسلامي آل آقا« متهم رديف 
ششم اين پرونده بود كه ارزهاي حاصل از فروش 
محصولات پتروشيمي به بهانه دور زدن تحريم ها 
به حساب همين ش�خص واريز مي شده است؛ 
ش�خصي كه پس از اين اتفاقات ب�ه كانادا فرار 
مي كند و طبق اخبار منتشر شده در رسانه ها، 
همسر مهدي خلجي كارمند مؤسسه مطالعاتي 
انستيتو واشنگتن حامي تحريم هاي ايران است. 

دومين جلسه دادگاه رسيدگي به اتهام مديرعامل 
سابق ش��ركت بازرگاني پتروش��يمي و ۱۳متهم 
ديگر در شعبه سوم دادگاه ويژه رسيدگي به جرائم 
اخلالگران و مفس��دان اقتصادي به رياست قاضي 

مسعودي مقام برگزار شد. 
اسامي اين متهمان به ترتيب است: 

رضا حمزه لو )مديرعامل س��ابق شركت بازرگاني 
پتروشيمي(؛ عباس صميمي )عضو هيئت مديره 
شركت بازرگاني پتروشيمي و مديرعامل شركت 
س��رمايه گذاري اي��ران(؛ مصطف��ي طهراني صفا 
)عضو هيئت مديره شركت بازرگاني پتروشيمي(؛ 
عليرض��ا علائي رحمان��ي )عض��و هيئت مدي��ره 
ش��ركت بازرگاني پتروشيمي(؛ محسن احمديان 
)بازنشسته پتروش��يمي(؛ مرجان شيخ  الاسلامي 
آل آقا )مديرعامل ش��ركت بازرگان��ي دنيز و هترا 
تجارت(؛ سيدامين قرشي سروستاني، سام حامد 
س��اعديان داير بر مش��اركت در اخلال كلان در 
نظام اقتصادي كش��ور از طريق اخ��لال در توزيع 
ارز، اص��ل از صادرات پتروش��يمي ش��ركت هاي 
توليدكننده صاحب محصول، سيدعليرضا حسيني 
)مديرعامل شركت پتروش��يمي شانگهاي(؛ علي 
اشرف رياحي و معصومه دري )مديرعامل شركت 
بازرگاني پتروش��يمي دفت��ر دوب��ي(؛ ابوالفضل 
ملكي شمس آبادي )توليدكننده نايلون و نايلكس(؛ 
س��عيد خي��ري زاده )مديرمالي س��ابق ش��ركت 
بازرگاني پتروش��يمي(؛ محمدحس��ين شيرعلي 

داير بر معاونت در اخلال كلان در نظام اقتصادي 
كشور.  گفتني است متهم رديف دهم اين پرونده، 
علي اش��رف رياضي، داماد محمدرضا نعمت زاده 
وزير سابق صنعت و مشاور فعلي وزير نفت است. 
وي نيز همكار اصلي مرجان شيخ الاسلامي آل آقا و 
محسن احمديان)متهمان رديف ششم و پنجم( 
است كه طبق كيفرخواست قرائت شده در دادگاه، 
نقش منحصربه فردي در سوء استفاده از پول هاي 

پتروشيمي داشتند.
 عمده اتهامات متهمان پتروشيمي 

عم��ده اتهامات متهمان پرونده ش��امل تس��ويه 
ديرهن��گام ارز حاص��ل از ف��روش محص��ولات 
پتروشيمي به ش��ركت هاي غير زيرگروه شركت 
پتروشيمي، عدم ش��فافيت و تداخل هاي مالي و 
عدم شفافيت طلب ش��ركت نفت، عدم پرداخت 
و تس��ويه ديگر هنگام طلب ش��ركت پتروشيمي 
خليج ف��ارس اس��ت و در مجموع در س��ال ۹۱، 
۲ميليارد و ۵۰۰ميليون يورو ارز خارج از ش��بكه 
بانكي كشور فروخته شده است.  محرزبودن آگاهي 
متهمان از عمل ارتكابي، م��ورد قابل اهميتي بود 
كه نماينده دادس��تان به آن اشاره داشت و گفت: 
تنظيم مقررات ارزي بايد با تصويب شوراي پولي 
و ارزي باش��د؛ قصد ضربه زدن به نظام اقتصادي 
و آگاهي متهمان از اعم��ال ارتكابي از مصاديقي 
است كه طبق قانون علاوه بر ضبط اموال، مجازات 

ديگري هم دارد. 

 در مبارزه با فساد داخلي ناشي از تحريم 
موفق نبوديم 

نماينده دادس��تان ادامه كيفرخواس��ت از دادگاه 
اول را با نقدي از عملكرد در مبارزه با فساد داخلي 
آغاز كرد و گفت: محتويات پرونده نشان مي دهد، 
اگر چه توانستيم در طي 4۰سال تا حدود زيادي 
تحريم ها را شكس��ت دهيم، اما در مقابله با فساد 
و مفس��دان آنچنان كه بايد موف��ق نبوديم و لازم 
است مسئولان در اين حوزه توجه بيشتري داشته 
باشند.  طبق گزارش هاي سازمان بازرسي و وزارت 
اطلاعات مديرعامل شركت پتروشيمي هلدينگ 
خليج ف��ارس، ملزم ب��وده وجوه دريافت ش��ده از 
فروش محصولات پتروش��يمي را عيناً به حساب 
صاحبان محصول واريز كن��د و طي گزارش هاي 
ارسالي اين مهم از س��وي مديرعامل انجام نشده 
است. متهمان پرونده به بهانه دور زدن تحريم ها ارز 
حاصل از فروش محصولات پتروشيمي بدون اينكه 
مجوزي داشته باشند، به صورت ريالي به حساب 
ش��ركت هاي صاحب محصول واري��ز مي كردند. 
انتقال ارز حاصل از فروش محصولات پتروشيمي 
به كشور از طريق دو شركت متعلق به آقاي حمزه لو 

شامل دنيز و هترا تجارت انجام مي  شده است. 
 خ�روج ارز از كش�ور ب�ه بهان�ه دور زدن 

تحريم ها
طب��ق آنچ��ه نماينده دادس��تان گف��ت: مرجان 
شيخ الاسلامي آل آقا مديرعامل دنيز و هترا تجارت 
است و ش��ريك اصلي آن رضا حمزه لو بوده است. 
وي وجوه حاصله را به بهانه تحريم ها به حس��اب 
ش��ركت هاي خود واريز مي كرده اس��ت و همكار 
اصلي حمزه لو بوده كه در خارج از كش��ور به س��ر 
مي برد. اين متهم 7ميليون و 6۵هزار و ۵۲۹يورو 
تحصيل كرده اس��ت.  رضا حمزه ل��و متهم رديف 
اول اين پرونده بود كه روزگذشته به دفاع از خود 
پرداخت. وي اتهام��ات وارده را قبول نداش��ت و 
بيان داشت: شركت ملي صنعت پتروشيمي فرار 
رو به جلو كرده و اگر فس��ادي هست از طريق اين 
شركت بوده است. به من ربطي ندارد ارز در داخل 
يا خارج نگه داشته شده است، من كارپرداز بودم 
و كارفرما ش��خص ديگري بوده است.  حمزه لو در 
پاسخ به سؤالات قاضي درباره واريز ارزها در جايي 
مدعي ش��د، در صفحاتي از كيفرخواست تصريح 
شده كه اين ارزها هديه شده است: در صفحه ۱۹۲ 
و ۳۵۰ كيفرخواس��ت قيد شده كه بنده يك ريال 
هم   كارمزد نگرفته و حتي هزينه هاي اين كارها 
را هم دريافت نكرده ام.  ارتباط متهم رديف اول با 
مرجان شيخ الاسلامي آل آقا و همچنين واريز ارزها 
دو نكته اي بود كه حمزه لو بايد در دادگاه بعدي در 

دفاعيات خود بيشتر درباره آنها توضيح دهد. 
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بسيج با مشاركت بهزيستي 5هزار واحد مسكوني براي معلولان مي سازد 

پتروشيمي خواري داماد وزير سابق  و رفقاي فراري
دومين جلسه دادگاه پتروشيمي خوارها گواهي بر اشتهاي فراوان يک باند منسجم براي اخلال و منفعت طلبي سنگين اقتصادي است

با امضاي تفاهمنامه     بسيج
بي�ن  مش�ترك 
سازمان بهزيستي و س�ازمان بسيج سازندگي 
۵هزار واحد ساختماني براي معلولان احداث و 

مناسب سازي مي شود. 
رئي��س س��ازمان بهزيس��تي در مراس��م امضاي 
تفاهمنامه مش��ترك بين س��ازمان بهزيس��تي و 
سازمان بسيج و سازندگي با موضوع تأمين مسكن 
۵هزار خانوار تحت پوشش و مناسب سازي مبلمان 
شهري براي معلولان گفت: اين تفاهمنامه بستري 
براي ادامه فعاليت بين بس��يج و بهزيستي كه قرار 
اس��ت ۵هزار واحد مس��كوني احداث شود.  وحيد 
قبادي دانا افزود:  بر اساس اين تفاهمنامه اين ۵هزار 

واحد مسكوني در مناطق مرزي، استان هاي محروم 
و در شهرهاي زير ۲۵هزار نفر براي مددجويان كه 
شامل معلولان و زنان سرپرست خانوار است، احداث 

خواهد شد. 
وي از ايجاد تسهيلات لازم براي احداث اين خانه ها 
خبر داد و گفت: بهزيس��تي ۱۰ميلي��ون تومان به 
ص��ورت وام بلاعوض ب��ه مددجوي��ان مي دهد  و 
همچنين ۲۵ميليون تومان به صورت وام 4درصد 
به افراد پرداخت مي ش��ود ك��ه اميدواريم اين رقم 
سال آينده افزايش يابد.  قبادي دانا افزود: همچنين 
مددجويان هيچ گونه هزينه اي بابت عوارض و حق 
انشعاب آب، برق و گاز و هزينه هاي ساخت نخواهند 

داد و در واقع اين موارد رايگان است. 

همچنين محمد زهرايي، رئيس سازمان بسيج 
س��ازندگي در اين مراس��م گفت: سازمان بسيج 
مستضعفين و سازمان بس��يج سازندگي تلاش 
زيادي براي ارائه خدمات ب��ه آحاد جامعه انجام 
داد و شبكه سازي مناس��ب را با حضور خيرين، 
سرمايه هاي انساني و نيروهاي جهادي راه اندازي 

كرده است. 
وي افزود: طرحي به عنوان 4۰هزار پروژه عمراني 
طراحي شده و تلاش مي ش��ود در سال آينده اين 

برنامه ها طبق زمانبندي مشخص اجرا شوند. 
رئيس سازمان بسيج سازندگي گفت:  اين سازمان 
يك نهاد تأثيرگ��ذار بين م��ردم و س��ازمان هاي 
حاكميتي ق��رار دارد و در واقع با حذف واس��طه ها 

پيوندهاي اجتماعي را بيش��تر مي كند.  زهرايي با 
اشاره به استفاده از ظرفيت خيرين گفت: براساس 
تفاهمنامه با بهزيس��تي مي خواهيم ۵ هزار واحد 
مسكوني در مناطق محروم، مرزي و شهرهاي زير 
۲۵هزار نفر ايجاد كنيم ك��ه در اين راه نيز خيرين 
همراه ما خواهند بود.  وي از فعاليت ۱6هزار گروه 
جهادي در كش��ور خبر داد و گفت: اين مجموعه 
ظرفيت بالقوه اي اس��ت كه با كمك س��اير نهادها 
مي توان��د به يك ظرفي��ت مطلوبي تبديل ش��ود.  
زهرايي از اعزام گروه هاي جهادي در ايام نوروز خبر 
داد و گفت: اميدواريم فرآيند مناسب سازي۱۰هزار 
پروژه آغاز ش��ود و حجم قابل توجهي از آنها در ايام 

نوروز به نتيجه برسد. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------
  محمد باق�رزاده توئيت ك�رد: فاجعه  تصميم ش��وراي اميد به 
روايت آمار: از ۸7 ت��ا۹6، مجوز برج باغ براي بي��ش از 4۰۰باغ تهران 
صادر شد.)4۹۳باغ، ۱۲۸هكتار در بيش��ترين حالت(؛ سالانه 4۹باغ 
به مساحت ۱۲/۸هكتار. ش��وراي پنجم در يك روز، مجوز »نابودي« 
6۲باغ به مساحت ۱6هكتار را صادر كرد. اين بدترين عملكرد يك ساله 

تاريخ شوراست. 
-----------------------------------------------------

  فاميل دور با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: ديشب يكي از 
گش��ت هاي محله محور بسيج در حين گش��ت زني، متوجه يه مورد 
زورگيري مي شوند و وقتي براي برخورد با زورگير وارد عمل ميشن، 
اون فرد با چاقو بهشون حمله مي كنه و اين بلا رو سر يكي از بسيجي ها 

مياره. بسيجي ها برا تأمين امنيت هم فحش مي خورن هم چاقو. 
-----------------------------------------------------

  عليرضا وهاب زاده با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: فرزين  
سركارات شوهر شيلا خداداد، كانديداي انتخابات انجمن دندانپزشكي 
ايران. به صورت اتفاقي ميش��ه مهمان  برنامه  خندوانه و كلي هم ازش 
تعريف و تمجيد ميشه. زيبا نيس��ت؟! به صورت اتفاقي هم انتخابات 

۲۳اسفند برگزار مي شه. 
-----------------------------------------------------

  زينب حسني توئيت كرد: شما نگران ش��ادي زنان ايراني 
نباش خانما نميذارن بهش��ون بد بگذره. شادي حقيقي براي زن 
وقتيه كه زندگي خوبي از جنس احترام و محبت متقابل در كنار 
عزيزانش كه اعضاي خانواده ا ش هستن داره و نقشي به عنوان يك 
همسر يا مادر داره نه زماني كه رقاصه باشه يا خودشو براي همه 

مردم بزك كنه. 
-----------------------------------------------------

  عباس كلاهدوز توئيت كرد: در شرايطي كه دولت در انفعالي ترين 
وضعيت به سر مي برد، بنياد مستضعفان براي محروميت زدايي اقدامات 
خوبي انجام مي دهد؛ با خودم كه فكر مي كنم اگر اين بنياد در گام دوم 
 انقلاب تمركزش از اين جنس كارها باشد، قطعاً مي تواند به اندازه چند 

دولت محروميت زدايي كند. 
-----------------------------------------------------

  يوسف با انتشار اين عكس توئيت كرد: تو روزهايي كه خيلي از 
سلبريتي ها سعي مي كنند چهره بدي از پليس را به مردم نشان بدهند، 
ديدن اين تصاوير حس خوبي ب��ه آدم مي دهد. دو مأم��ور راهنمايي 
رانندگي وقتي متوجه پنجري خودرو يك خانواده ش��دند، بلافاصله 
لاستيك ماش��ين را براش��ون عوض كردند. بزرگراه رس��الت- غروب 

۱7 اسفند.
-----------------------------------------------------

  ش�هرام با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: رفته گوشت ران از 
شهروند خريده، ديده زيرش قلوه گاه و چربيه. زنگ زده خيلي منطقي 
گفتن: خطاي انساني بوده! اما پس گرفته نمي شود. دزدي و زور از اين 

بالاتر؟ اينكه ديگه ربطي به تحريم امريكا نداره؟ داره؟
-----------------------------------------------------

  رسول سعيدي نژاد با انتشار اين عكس توئيت كرد: نمي دونم 
چي به ذهنش گذشته كه همچين كاري كرده ولي هرچي بوده، عقلاني 

نيست! به چه قيمت؟ ديده شدن توسط نامحرم؟ مگه كالايي تو؟
-----------------------------------------------------

  زهرا توئيت كرد: سيس��تم گزينش ادارات ما جالب نيست؟شما 
الان بخواي يه كارمند ساده در يك اداره درپيت مثل بهداشت هم بشي، 
چون جاي دولتيه از خانواده، سوابق و دين و همه چي تحقيق ميشه، 
ولي در همين سيس��تم مي بينيد امثال محمود خاوري، كاوه مدني، 
مرجان شيخ الاس��لامي و. . . به عنوانم مديران عالي پذيرش ميش��ن؟ 

چجورياست؟

 محمدعلي پورمختار عضو كميسيون حقوقي و قضايي مجلس با بيان 
اينكه در مسئله سن ازدواج، عرف و عادت اجتماعي بر قانون غلبه دارد، 
گفت: بنابراين ازدواج دختران زير۱۳سال بعد از ممنوعيت نيز امكان 
وقوع دارد و قانون گذاري در اين زمينه تنها با محروميت بيش��تر اين 

دختران و ثبت نشدن اين ازدواج  ها همراه خواهد بود. 
  مدي��ركل دفتر آموزش ه��اي كاردانش وزارت آم��وزش و پرورش 
با بيان اينكه مش��وق هاي بيمه اي و كارفرمايي ب��راي افزايش جذب 
فارغ التحصيلان كاردانش لازم است، گفت: 7۰درصد مشاغل توسط 

افراد با مدرك پيش دانشگاهي پر شده است. 
  به گفته رئيس كميس��يون سلامت و محيط زيس��ت شوراي شهر 
پياده راه كردن محور ۱7ش��هريور پيوس��ت اجتماعي نداش��ته و بايد 

بازنگري صورت گيرد. 
  رئيس مركز پزشكي حج و زيارت هلال احمر از آغاز معاينه حدود 

۹۰هزار زائر حج تمتع ۹۸، از ۲۰اسفندماه جاري خبر داد. 
  معاون درمان وزارت بهداشت گفت: در سال آينده، الكترونيك شدن 

تمام خدمات بيمارستاني در دستور كار قرار دارد. 
  مدير عامل شركت راه آهن شهري تهران و حومه)مترو( با اشاره به 
راه اندازي كميته مديريت بحران و پدافند غيرعامل شركت مترو گفت: 
ايجاد هماهنگي در برنامه ريزي و نظارت بر اجراي طرح هاي ايمن سازي 
در سازه ها، تأسيسات و تجهيزات بخشي از مهم ترين اهداف راه اندازي 

اين كميته به شمار مي آيد. 
  مديركل موادغذايي و آشاميدني سازمان غذا و دارو گفت: در كشور 
ما مردم دچار بيش خوري قند هس��تند و س��الانه حدود ۳۰كيلوگرم 
قند مصرف مي كنند. درحالي كه در بس��ياري از كش��ورها اين رقم به 

۱۵كيلوگرم مي رسد. 
  عضو شوراي ش��هر تهران گفت: اپراتورها و شركت هاي اينترنتي تا 
پايان سال مهلت دارند نسبت به دريافت مجوز براي آنتن هاي خود اقدام 

كنند، در غير اين صورت جمع آوري خواهند شد. 

روش پيوند كليه ايراني 
تنها راه حل رفع بحران جهاني

1۲تا 1۸ماه انتظار براي بازگشت به زندگي عادي؛  بيماران دياليزي 
كه يک روز در ميان بايد چيزي نزديک به چهار ساعت روي تخت 
دياليز بخوابند تا بتوانند زندگي كنند، بهتر معن�اي اين انتظار را 
مي فهمند. با وجود اين، اهداي كليه از ف�رد زنده يا به تعبير دكتر 
ناصر سيم فروش »مدل ايراني پيوند« مي تواند مسير را كوتاه كند تا 
جايي كه همين حالا هم ما با پياده سازي مدل ايراني پيوند از زنده و 
غيرفاميل كوتاه ترين ليست انتظار براي پيوند كليه را در دنيا داريم. 
آنطور كه مهدي ش��ادنوش، سرپرس��ت مرك��ز مديريت پيون��د و امور 
بيماري هاي وزارت بهداش��ت مي گويد:»تاكنون بيش از ۵۰هزار پيوند 
كليه در كشور انجام شده كه حدود 6۰درصد از اهداكنندگان مرگ مغزي 
و 4۰درصد از اهداكنندگان زنده است، اما ۸ هزار و 6۰۰ بيمار كليوي در 
نوبت پيوند هستند.« اين بدين معناست كه اگر روال اهداي كليه و پيوند 
از افراد زنده غيرفاميل متوقف شود، نيمي از ظرفيت پيوند عضو از دست 
مي رود و فهرست انتظار پيوند كليه افراد دياليزي طولاني تر خواهد شد. 
به همين خاطر دكتر ناصر س��يم فروش با تأكيد بر اهميت پيوند كليه از 
اهداكننده زنده غيرفاميل در پيوند كليه و »مدل ايراني پيوند« عمر كليه 
پيوندي از دهنده زنده حدود ۱۵س��ال و از دهنده م��رگ مغزي حدود 
۱۰سال است، زيرا فرد اهداكننده از بين افراد سالم و فاقد هر نوع سابقه 
بيماري خاص انتخاب مي شود؛ به گونه اي كه از ۵هزار پيوند كليه صورت 

گرفته در مركز ما حتي يك مورد هم مرگ و مير نداشته ايم. 
 هزينه پيوند يک هفتم دياليز

بنا به تأكيد رئيس بخش جراحي پيوند كليه بيمارستان شهيد لبافي نژاد 
هزينه پيوند كليه تقريباً يك هفتم دياليز است و عوارض و سختي هاي آن 
نيز براي بيمار بسيار كمتر است. سيم فروش تصريح كرد:»اگر در زمينه 
پيوند از ابتكارات مختلفي مانند آغاز پيوند از غيرفاميل و جسد استفاده 
نمي كرديم، امروز بسياري از بيماران خود را از دست مي داديم، ولي امروز 

كوتاه ترين ليست انتظار براي پيوند كليه را در دنيا داريم.«
 يک پنجم از كليه كافي است

دكتر محمدرضا رزاقي، پيوند ارولوژيس��ت و رئيس اسبق دانشگاه علوم 
پزشكي شهيد بهشتي در گفت وگو با »جوان« با بيان اينكه كليه از زنده 
موضوع تازه اي نيست و اختصاص به كشور ما ندارد، مي افزايد:»پيوند از 
بيمار مرگ مغزي پي��ش از اين با محدوديت هايي مواج��ه بود كه بعد از 
انقلاب با فتواي علما، با تشخيص كارشناسان خبره و با اجازه اولياي دم در 

همه كشور و در همه سطوح و نه فقط پيوند كليه انجام مي شود.«
دكتر رزاقي در پاسخ به اين س��ؤال »جوان«  آيا اهداي كليه براي دهنده 
مشكلي ايجاد نمي كند، مي گويد:»حتي اگر يك پنجم از كليه يك بيمار 
باقيمانده باشد، براي زندگي عادي اش كفايت مي كند. اما بدني كه با دو 
كليه كار كرده و يك كليه اهدا مي شود، بايد مراقبت هايي صورت گيرد 
چراكه تمام بار بدن روي همان ي��ك كليه مي افتد. با رعايت رژيم غذايي 
و يك سري مراقبت هاي دوره اي مش��كلي ايجاد نمي كند.« وي با اشاره 
به مواردي كه فرد بعد از ۵۰-6۰ س��ال زندگي به صورت تصادفي وقتي 
براي پيگيري بيماري ديگري مراجعه مي كند، متوجه مي شود كه به طور 
مادرزادي يك كليه داشته است، مي افزايد:»همچنين هستند افرادي كه 
در سال هاي 64- 6۵ كليه شان را اهدا كرده اند و هم اكنون هيچ مشكلي 
ندارند، اما به هر حال كس��ي كه كليه اش را اه��دا مي كند بايد تحت نظر 

باشد.«
 تمام تدابير براي ممانعت از پيوندهاي زيرزميني

آگهي هاي خريد و فروش كليه هنوز هم ن��ه فقط روي ديوارهاي اطراف 
خيابان شهيد فرهنگ حسيني و محل انجمن حمايت از بيماران كليوي 
بلكه به شكل گسترده تر در فضاي مجازي هس��ت تا حاشيه هاي پيوند 

زيرزميني و خارج از نوبت را داغ نگه دارد. 
رزاقي در پاسخ به اين س��ؤال كه رد و بدل شدن مبلغي براي اهداكننده 
آيا موجب ب��روز فس��ادهايي در اين زمينه نمي ش��ود، اينگونه پاس��خ 
مي دهد:» وزارت بهداش��ت و انجمن حمايت از بيم��اران كليوي از ابتدا 
مراقب اين ماجرا بوده اند و هيچ بيمارستاني هيچ بيمار نيازمند پيوندي را 
بدون عبور از مسير تعيين شده به صورت اختصاصي و ويژه نمي پذيرد.« 
از نگاه اين ارولوژيس��ت هيچ مبلغي نمي تواند با اهداي يك عضو برابري 
كند و به همين خاطر اهداكنندگان كليه افرادي ايثارگر هستند كه در 
مواردي هم هيچ پولي ميان اهداكننده و گيرنده رد و بدل نمي شود و روال 
خاص قانوني و ارائه معرفي نامه براي دريافت داروها از جمله مواردي است 
كه موجب شده تا زمينه هاي فساد و عمل هاي زيرزميني در حوزه پيوند 

كليه از بين برود. 
بنا به تأكيد رزاقي، پيوند كليه فقط در مراكز دولتي انجام مي ش��ود و از 
آنجايي كه پيوند كليه نيازمند امكانات خاصي است، حتي اگر افراد خارجي 
از بيرون از كش��ور با خود دهنده كليه بياورند، اين كار انجام نمي شود و 
امكانات پيوند مخصوص هموطنان خودمان است و با دانش فني موجود 

عمل پيوند جزو يكي از عمل هاي عادي و معمولي در كشور شده است. 
به گفته اين پزشك متخصص با رعايت اصول و مصرف داروهايي كه مانع 
از پس زدن كليه مي ش��ود و پيگيري هاي خاص براي ممانعت از عفونت. 
خود من بيماري دارم كه ۲۰ سال است پيوند كليه شده و زندگي اش را 
مي كند. رزاقي خطاب به مردم تأكيد مي كند:» اف��رادي كه زمينه هاي 
ژنتيكي بيماري هاي كليوي، عفونت يا سنگ كليه را دارند بايد مراقبت 

كنند تا مبادا كليه شان از كار بيفتد.«

نماي نزديک

  وحيد حاجي پور
با برگزاري دومين جلس��ه دادگاه پرونده پتروش��يمي، ابهامات 
بسياري در اين باره به وجود آمده است كه يكي از برداشت هاي 
غلط در اين باره، حجم فساد رخ داده در انتقال ارز پتروشيمي بين 

سال هاي ۸۹ تا ۹۱ است. 
به گزارش »جوان«، براس��اس كيفرخواست ارائه ش��ده در دادگاه، 
متهمان بايد درباره »اخلال در نظم اقتص��ادي« از خود دفاع كنند 
كه طي آن س��ال ها، چگونه در انتقال 6/۵ ميليارد ي��ورو از ارزهاي 
پتروش��يمي برخي مقررات را زير پا گذاش��ته اند. در واقع دادگاه با 
بررسي حساب هاي شركت بازرگاني پتروشيمي و حجم گردش مالي 
طي سال هاي ياد شده، رقم 6/۵ ميليارد يورو را به عنوان گردش مالي 
ذكر كرده كه براي انتقال اين پول به داخل، تخلفاتي رخ داده است. 
با اين وجود با اطلاع رساني عجيب باعث شده تا برخي رسانه ها بدون 
اطلاع دقيق از اتفاقات رخ داده و حتي بدون مطالعه كيفرخواست، 
اينگونه القا كنند كه 6/۵ ميليارد يورو از درآمدهاي ارزي كشور به 

يغما رفته است. 
 بازرگاني پتروشيمي چه شركتي است؟

ش��ركت بازرگاني پتروش��يمي يا PCC بازوي بازاريابي و فروش 
محصولات پتروشيمي كشور است كه تا سال ۸۸ يك شركت دولتي 
محسوب مي شد و وظيفه داشت محصولات پتروشيمي را به فروش 
برساند؛ با واگذاري ۵۰درصد از سهام اين شركت به بخش خصوصي، 
شركت هاي توليدكننده محصولات پتروشيمي با انعقاد قراردادهايي 
با اين شركت، فروش بخشي از توليدات خود را به اين شركت واگذار و 
درصدي از فروش و انتقال درآمدهاي صادراتي خود را به اين شركت 
اختصاص  دادند.  با آغاز تحريم ها و سخت ترشدن فروش محصولات 
پتروشيمي از يك سو و همچنين قفل شدن انتقال وجوه به داخل، 

پاي شركت هاي تراستي به ميان آمد و در مرحله بعد مقرر شد، پول 
محموله هاي به فروش رفته در قالب تسويه ارزي در خارج از كشور 
تسويه شود. طي اين سال ها 6/۵ميليارد يورو مجموع ارزي بود كه 
شركت بازرگاني پتروشيمي آن را انتقال داد، اما در انجام اين مهم، 

تخلفاتي رخ داد كه امروز بايد پاسخ هاي مناسبي به آن داده شود. 
 مشكل كجا بود؟

اخلال در نظم اقتصادي اصلي ترين اتهامي است كه متهمان بايد به 
آن بپردازند. برخلاف آنكه گفته مي شود 6/۵ميليارد يورو بالا كشيده 
شده است، اما مسئله اصلي در اين پرونده شامل رويه اي است كه بايد 
رعايت شود، اما با زيركي دور زده ش��د. متهمان اصلي پرونده با اين 
مسئله روبه رو هستند كه در تسويه پول محموله ها تأخير كرده و بدون 
رعايت مجوزهاي قانوني و بندهاي اساس��نامه، پول محموله ها را به 
ريال و با نرخ تسعير بودجه به حساب شركت هاي طرف قرارداد خود 
پرداخت كرده و با فروش ارز پتروشيمي در بازار آزاد، سود كرده اند.  
رضا حمزه لو و مرجان شيخ الاسلامي آل آقا كه نقش اصلي را در اين 
پرونده دارند با تأسيس دو شركت دنيز و هترا تجارت در تركيه و ايران، 
پول بخشي از محموله ها را به حساب خود واريز كرده و با بازي ارزي 
– حسابي، به سودهاي قابل توجهي دست پيدا كردند. در حالي كه 
اين اقدام مديرعامل وقت شركت بازرگاني پتروشيمي از نظر قانوني، 
تخلف بوده است.  به بيان س��اده تر، حمزه لو و شركاي وي بخشي از 
پول محموله هاي پتروشيمي را به حساب  شركت هاي شخصي خود 
واريز مي كردند و با ديركرد و تأخير و دريافت كارمزد، ارز را به صورت 
ريالي به حساب صاحبان آن واريز و به جز كسب امتيازات ذكر شده 
از محل اختلاف دلار بودجه اي و دلار آزاد سود مي كردند.  آنطور كه 
كيفرخواس��ت بر آن تأكيد دارد، اين اس��ت كه متهمان با تخطي از 
قانون و مقررات و عدم درج صحيح و اصولي در حساب هاي بازرگاني 

پتروشيمي، سعي در مخفي نگه داشتن تخلفات خود داشتند. بنابراين 
اتهام اصلي اين متهمان، اخلال در نظام اقتصادي ذكر شده است بدون 
آنكه بخواهند صحبتي از اختلاس و تخلف 6/۵ ميليارد دلاري به ميان 
بياورند.  براساس اظهارات نماينده دادستان، هيچ پولي ناپديد يا  ميل 
نشده است بلكه مديرعامل وقت شركت PCC با همكاري تعدادي 
ديگر از مديران، با تغيير مكانيسم تسويه محصولات فروخته شده، 
به جاي آنكه سود فعاليت هاي اين شركت را به مجموعه سهامداران 
منتقل كنند، با حساب س��ازي و اقدامات غيرقانوني، س��ود فعاليت 
شركت را به حساب خود واريز مي كردند.  براساس كيفرخواست صادر 
شده، ارزهاي پتروشيمي تسويه ، ولي مكانيسم بخشي از اين تسويه 
و انتقال آن غيرقانوني بوده است. به عبارتي ساده تر همه 6/۵ميليارد 
يورويي كه موضوع بحث دادگاه بود به حساب هاي داخلي منتقل و 
تسويه شده است، اما نحوه انتقال آن و همچنين رعايت نكردن مقررات 
موجب شد عده اي به بهانه دور زدن تحريم، كمتر از ۳۰ميليون يورو 
طي سه سال فعاليت به جيب بزنند كه البته در كيفرخواست تنها به 

7ميليون يورو فساد اشاره شده است. 
 متهمان اصلي چه كساني هستند؟

پرونده اي كه امروز با حاشيه هاي بس��ياري همراه شده است، چند 
متهم اصلي دارد؛ حمزه لو، مرجان شيخ الاسلامي آل آقا، علي اشرف 
رياحي و محمدحسين شيرعلي متهمان اصلي اين پرونده هستند 
كه از اين چهار نفر، شيخ الاسلامي آل آقا و شيرعلي به خارج از كشور 
گريخته اند. شيرعلي از مسئولان س��ابق وزارت اطلاعات است كه 
در حوزه انرژي سوابق عجيبي دارد و براي اهالي صنعت نفت نامي 
شناخته ش��ده اس��ت. علي اش��رف رياحي ديگر متهم اين پرونده، 
از مديران وقت ش��ركت بازرگاني پتروش��يمي و داماد محمدرضا 

نعمت زاده وزير اسبق صنعت، معدن و تجارت است.

تخلف »فروش ارزي، تسويه ريالي« در پتروشيمي
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